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Ple

ACTA de la sessió Extraordinària realitzada el dia 9 de setembre de 2022, en aquesta 
casa consistorial.
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Interventora
Nuria Aparicio Galbis

Secretària
Sonia Ferrero Cots

-------------------
En la Ciudad de Alcoy, siendo las 09:33 horas, del día 9 de septiembre de 2022 se reúnen 
en la Casa Consistorial, en primera convocatoria, presididos por el Alcalde-Presidente, el 
señor Antonio Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros del 
Pleno, a los cuales legalmente se han convocado.

Excusan su ausencia: 
Mauro Colomina Soler

Da fe del acto la Secretaria de la Corporación, Sonia Ferrero Cots.

La sesión se retransmite por streaming a través del Canal “Ajuntament d’Alcoi Comunicació”, 
en YouTube

Sr. Alcalde.
Bon dia a totes i tots. Benvinguts al saló de plenaris. Saludem també a tots aquells que ens 
segueixen a través de les xarxes socials. Iniciem el plenari extraordinari.

Abierto el acto se procede al examen de los asuntos contenidos en el orden del día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

Sra. Secretaria:
El primer y único punto del orden del día es el PLAN DE ACCIÓN DE LA  AGENDA 
URBANA LOCAL DE ALCOY-ALCOY 2030. El asunto no está dictaminado por comisión 
informativa y por lo tanto procederá primero pronunciarse sobre la ratificación de la inclusión 
en el orden del día.

Sr. Alcalde:
Per tant, votem primer la inclusió abans d’iniciar el debat.

Seguidamente  se somete a votación la inclusión en el orden del día, por razón de urgencia, 
del punto “PLA D’ACCIÓ DE L’AGENDA URBANA LOCAL  D’ALCOI - ALCOI 2030 - “

El Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los 
grupos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), 
CIUDADANOS (1), PODEM (2) y GUANYAR ALCOI (1) y el concejal no adscrito el Sr. 
Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), y el voto en contra del concejal del grupo municipal 
VOX (1), aprueba ratificar su inclusión en el orden del día, por razón de urgencia. 
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1. 22703/2022 OFE (Oficina de Fons Europeus) 
PLA D’ACCIÓ DE L’AGENDA URBANA LOCAL  D’ALCOI - ALCOI 2030 - 

Dada cuenta del expediente de referencia .
La Junta de Gobierno Local en fecha 11 de julio de 2022 adjudicó el contrato menor 

ELABORACIÓN DEL PLAN DE ACCIÓN DE ACUERDO CON LA PARTICIPACIÓN 
CIUDADANA REALIZADA A TAL FIN DENTRO DE LA AGENDA URBANA ESPAÑOLA, 
CM.10 a la mercantil Techfriendly, S.L.

Este documento programático se debe someter en primer lugar al protocolo de actuación 

que se firmó entre el Ayuntamiento de Alcoy Secretaría General de Agenda Urbana y 

Vivienda del Ministerio de Transportes, Movilidad y Agenda Urbana, así como a las bases 

reguladoras de la concesión de la Ayuda que se publicaron en el BOE de 13 de septiembre 

de 2021 mediante la Orden TMA/957/2021, de 7 de septiembre, por la que se aprueban las 

bases reguladoras de la concesión de ayudas para la elaboración de proyectos piloto de 

planes de acción local de la Agenda Urbana Española y la convocatoria para la presentación 

de solicitudes para la obtención de las subvenciones por el procedimiento de concurrencia 

competitiva.

Visto el informe técnico emitido por el Arquitecto Municipal como responsable del contrato 

Agenda Urbana, de fecha 05 de septiembre de 2022 en relación al Plan de Acción de la 

Agenda Urbana de Alcoy - Alcoi 2030 - elaborado por la mercantil TECHFRIENDLY, S.L. 

Visto el informe de impacto de género de fecha 05 de septiembre de 2022 así como el 

informe jurídico de fecha 05 de septiembre de 2022, ambos emitidos por el Técnico de 

Administración General de la Oficina de Fondos Europeos.

Considerando que la competencia para la tramitación de este expediente de aprobación del 
Plan de Acción de la Agenda Urbana de Alcoy - Alcoi 2030 -  corresponde al Pleno de la 
Corporación al tratarse de una  programación de inversiones y actuaciones de carácter 
plurianual y de carácter general.

Por lo anterior, el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los 
concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (12) y CIUDADANOS (1), el voto en 
contra del concejal del grupo municipal VOX (1), y la abstención de los concejales de los 
grupos municipales PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), PODEM (2) y 
GUANYAR ALCOI (1) y el concejal no adscrito el Sr. Marcos Eduardo Martínez Coloma (1), 
adopta los siguientes acuerdos:
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Primero.- Aprobar el Plan de Acción de la Agenda Urbana de Alcoy  - Alcoi 2030 -, 

elaborado por la mercantil TECHFRIENDLY, S.L.

Segundo.- Publicar el presente acuerdo plenario  en la forma prevista en el artículo 131 de 

la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las 

Administraciones Públicas.

Tercero.- Dar traslado a los interesados. 

Sr. Alcalde:
Iniciem ja l’únic punt de l’ordre del dia, que és l’aprovació del Pla d’Acció de l’Agenda 
Urbana. Primerament, abans d’iniciar el debat, voldria ressaltar la importància que té aquest 
document per al futur desenvolupament de la ciutat d’Alcoi. És un document que ja vaig 
comentar en la Junta de Portaveus, que és un document obert, que serà objecte de 
modificacions, d’incorporacions, de correccions, al llarg dels anys vinents, per anar adaptant 
aquesta agenda urbana a la realitat i a les necessitats de cada moment fins a la seua 
finalització en 2030. És cert també que…, jo crec que a tots ens haguera agradat tindre més 
temps per a l’elaboració d’aquesta agenda urbana, però els terminis venen marcats pel 
Ministeri, per la subvenció que ens van concedir per a poder elaborar aquesta agenda 
urbana i, com dic, saben que és un document obert. El que aprovem hui sí que són els 
principis, són…, pla estratègic i el pla d’acció de l’agenda urbana; però, com dic, és un 
document viu, un document obert, que podrà ser millorat a partir de la seua aprovació que 
serà hui. Iniciem el debat.

Sr. Abad:
Gracias Sr. Alcalde. Bienvenidos a todos los que asisten al Pleno y a los que nos siguen 
desde casa. Muy a pesar nuestro, Alcoy ha sido elegida una de las ciudades piloto en 
España para la elaboración de la Agenda Urbana 2030. Las agendas son para los años 
2030, 2050, y si los dejamos seguir un año más hasta el 3000 pueden llegar. Son 
documentos que detallan objetivos imposibles tales como terminar con brechas y 
vulnerabilidades. Su objetivo es una especie de felicidad planetaria común que desde luego 
ha de ser sustentable, igualitaria, verde y feminista. Todas estas agendas se adelantan 15, 
20 o 30 años y rebosan de declaraciones de buenas intenciones utópicas propuestas por 
gobiernos incapaces de las acciones más básicas, pero que son capaces de predecir futuros 
deseables. Es de agradecer que no se escondan, que a pesar del pin arcoíris y el lenguaje 
almibarado no tengan reparos en reconocer que su plan es el de someter, ustedes dicen 
salvar, a la población mundial. La Agenda 2030 se presenta como un plan de acción a favor 
de las personas, el planeta y la prosperidad, que también tiene la intención de fortalecer la 
paz universal y el acceso a la justicia. Si fuera así, ¿quién se podría oponer? Imposiciones 
que elaboró un puñado de burócratas para despojar de soberanía a unas naciones cuyos 
parlamentos cada vez deciden menos y obedecen más. El núcleo de la Agenda 2030 
constituye un llamamiento universal a la acción para poner fin a la pobreza, proteger el 
planeta y mejorar la vida y las perspectivas de las personas en todo el mundo. Es decir, para 
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la Agenda 2030 saldrá de la pobreza quien acepte que la biología no determina el sexo o 
quien demuestre su sensibilidad con el clima cambiando el coche por un formidable patinete.
De aquí a 2030, pretenden potenciar y promover la inclusión social, económica y política de 
todas las personas, independientemente de su edad, sexo, discapacidad, raza, etnia, origen, 
religión o situación económica u otra condición. Políticas de cuota, es decir, imposición de 
colectivos en puestos de responsabilidad sepultando el mérito y el esfuerzo. Reconocen sin 
ambages el objetivo de este plan es someter a la población mundial a los dogmas de la 
agenda 2030. Todo esto y mucho mas, es lo que ustedes, todos los que voten a favor, nos 
quieren imponer. Desde VOX, combatimos con la Agenda España, una España sin 
distinciones ni fronteras internas, que es la mejor garantía de prosperidad y bienestar para 
todos. Hay que  fortalecer los vínculos entre españoles. El futuro pasa por una España 
unida, orgullosa de su variedad y su pluralidad y se sustenta en la indisoluble unidad de la 
Nación española. Todos los trabajos son esenciales y todos los trabajadores españoles 
deben ser defendidos. Una agenda que permite a los jóvenes españoles alcanzar sus 
metas. Las diferentes agendas globalistas profundizan en los ataques a la libertad educativa 
que sufrimos en España, el sistema autonómico y la existencia de diecisiete modelos 
educativos diferentes profundiza en las diferencias de oportunidades en función de la región 
donde se resida. Las diferentes agendas globalistas confluyen en la idea principal de 
rechazar la propiedad como elemento esencial en la libertad de los ciudadanos. La industria 
nacional vive momentos críticos acosada por una pésima política económica, la 
competencia desleal y una irresponsable transición ecológica impulsada por las leyes 
climáticas. Los recursos públicos deben destinarse exclusivamente a mejorar y fortalecer un 
sistema de atención sanitaria único, sin distinciones entre españoles y garantizado la 
igualdad de servicios en todo el territorio nacional. Es preciso proteger a los españoles y 
garantizar la permanencia y el fortalecimiento de su estado de bienestar, aumentando la 
inversión en sanidad, educación, dependencia, pensiones e infraestructuras, a través de una 
reducción de todo el gasto político innecesario. Las agendas globalistas apuestan por 
agravar el infierno fiscal que sufrimos los españoles, a los que hay que proteger del expolio 
fiscal. Las entidades supranacionales buscan acabar con las fronteras exteriores 
imponiendo su modelo ideológico y multicultural sin importarles la inseguridad. España debe 
tener todos los recursos necesarios, militares, policiales y legales, para garantizar la 
seguridad y la libertad de los españoles. Toda Nación tiene derecho a regular las 
condiciones de entrada de quienes aspiran a vivir en ella. La inmigración debe ser legal, 
controlada, adaptada a las necesidades de España y con capacidad y voluntad de 
adaptación, como regulan con éxito otros países. La conservación y mejora del medio 
natural ha de llevarse a cabo respetando la calidad de vida de las personas, sin que el peso 
de este cambio recaiga sobre los hombros de los españoles, y mucho menos en forma de 
impuestos verdes. Los obstáculos impuestos a la industria nacional por parte de las 
diferentes agendas globalistas han debilitado nuestro tejido productivo, generando una 
pérdida progresiva de empresas y empleo y una reducción generalizada de salarios. España 
debe proteger sus intereses nacionales y su soberanía energética. La politización de la 
Justicia es una de las señales más evidentes del deterioro de las instituciones en España. 
Las agendas globalistas pretenden convertir a la Unión Europea en un enorme aparato 
burocrático alejado de los intereses y necesidades de los Estados miembros y entregado a 
una agenda globalista que traiciona la historia, tradición e identidad cristiana de Europa. La 
Iberoesfera es una ámbito de relación natural de España a nivel político económico y 
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cultural. La España rural necesita medios que garanticen la persistencia y el crecimiento de 
un modo de vida crucial para la nación. Proteger la soberanía de España y la libertad de 
expresión y de información a los españoles, en lugar de comprar a los medios de 
comunicación. La familia es la unidad básica de nuestra sociedad y debemos convertir a las 
familias en el centro de las políticas públicas. Salvaguardar jurídicamente el derecho a la 
vida desde la concepción hasta la muerte natural. Gracias.

Sr. González:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a totes les persones ací presents i a les que ens segueixen des 
de casa. Bé, se’ns presenta un document que s'intueix fet per a, com parlava l’Alcalde, per a 
complir els paràmetres i terminis de la subvenció del Ministeri, però sembla que més que per 
a treballar de forma conjunta i marcar les bases de l’Alcoi que volem en un futur. El 
document principal i la resta de l’expedient està en castellà, quan el Reglament de 
Normalització Lingüística ja ens parla de normalitzar al valencià i què s’han de redactar els 
acords en valencià que s’aproven. Suposem que es traduirà després per a cobrir l’expedient, 
com sempre. El document, per exemple, també no fa servir llenguatge inclusiu, a pesar que 
el document específic d'impacte de gènere a l’expedient diu que s’haurà d’utilitzar llenguatge 
inclusiu en tota la documentació. Un exemple simple és que parla de «ciudadanos», com..., 
en moltes ocasions, quan podria dir «ciudadanía». El document també té faltes 
ortogràfiques, faltes d’ortografia molt simples. Per exemple, com escriure «Comptat», amb 
«p», per a parlar de la comarca del Comtat. I amb aquestes coses veiem que..., això..., que 
és un document que, com deia, s’ha fet amb pressa per a complir terminis. I estem fent 
aquest plenari extraordinari per a complir aquests terminis, fet que ja és prou significatiu. A 
la part del diagnòstic veiem com es plantegen moltes dades, molt completes, però després, 
a la vegada, també es plantegen alguns fets, algunes afirmacions que no se sustenten en 
cap dada. Parla, per exemple, que “la reurbanización de la Calle Entenza ha supuesto un 
cambio importantísimo para la revitalización no solo de una calle que se encontraba muy 
degradada como consecuencia del intenso trafico que ha soportado tal...“. I no és que 
creiem que reduir espai per als cotxes i ampliar l’espai per a vianants, el que s’ha fet, que no 
creiem que siga negatiu, tot al contrari, però ens agradaria que afirmacions d’aquests tipus 
en un document tècnic estiguen sustentades amb dades contrastables, perquè, si no, 
sembla que és un exercici d’alabança al govern. O quan es parla de la conversió en zona de 
vianants, que es parla que s’aconsegueix reduir les emissions de CO₂, però estem en 
aquestes, no hi ha dades històriques globals per a poder saber-ho, per a comparar-ho, i 
només hi ha un parell de puntes de mesura a la zona i no es poden, vull dir, no es podran 
comparar certs carrers, ni en trànsit, amb dades anteriors, perquè no existien mesuradors 
anteriors, i al final sembla que analitzar l’impacte històric i els canvis és un exercici de 
fantasia. A vegades, i al final fer un pla sense disposar de dades per a mesures, en molts 
casos, doncs, sembla que és un poc inútil i anacrònic. Tampoc hi observem que les dades 
vagen desagregades per sexe, com ens agradaria, perquè sembla que també és important 
per analitzar la realitat. Al final, també, respecte del Pla de Participació Ciutadana, doncs 
s’ha anat anunciant durant mesos que s’ha fet un procés participatiu molt complet del qual 
s’ha nodrit aquest pla, però ens preguntem, a l’hora de fer el pla d’acció, com s’ha tingut en 
compte la informació extreta d’aquest procés participatiu?, què s’ha canviat amb el procés 
participatiu?, com es veu reflectida aquesta participació en el pla?, en què ha influït el 
resultat de la participació en les accions del pla? I ho dic perquè la gran part dels projectes 
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programats sembla que ja estaven programats, fins i tot anunciats, amb anterioritat de fer el 
procés participatiu. I si el procés participatiu està fet amb intenció d’almenys informar la 
ciutadania, doncs també voldríem saber quina informació prèvia a les sessions de 
participació es va fer arribar a les persones que hi participaven?, i quina informació prèvia a 
les sessions de participació es va fer arribar a les associacions que hi participaven?, i quina 
informació se’ls ha donat a aquestes persones dels resultats, del pla final?, quina 
retroalimentació hi ha hagut amb aquestes persones?, tenen el document final?, se’ls ha 
informat almenys que hui ho comprarem? Al final, crec que moltes..., la resposta a moltes 
d’aquestes preguntes és que la participació de la ciutadania s’ha fet, com deia abans també, 
per cobrir l’expedient i després poc o res s’ha informat. Per tant, creiem que és una 
participació també incompleta. I es planteja en el document una comissió de seguiment de 
l’Agenda Urbana, però no sabem si es tindrà en compte aquesta ciutadania que hi ha 
participat i qui en farà el seguiment?, si el farà el mateix govern o com es farà? Respecte de 
les accions plantejades, perquè n'hi ha de molt positives, clar. Nosaltres en aquest procés 
d’aportació d’idees vam presentar un document d’unes 30 pàgines amb moltes propostes. I, 
clar, moltes d’aquestes idees nostres es poden intuir en aquest document, però no perquè 
creiem que se’ns haja tingut massa en compte, sinó perquè al final les idees i propostes que 
anem plantejant, no ara, si no des de fa molts anys, doncs quadren amb aquests objectius i 
eixos del desenvolupament sostenible i amb els objectius en els quals es basa l’agenda 
urbana. Hi veiem també alguna incoherència, com en el que fa referència al pla d’ordenació 
urbana, es parla d’evitar la dispersió urbana, però en el Pla General que es pretén aprovar, 
com ja déiem al seu moment, veiem també que s’apostava per nous espais de creixement 
dispersos que no enteníem tampoc, com la Riba o la part oest de Tirant lo Blanc, o altres. 
Vull dir, podríem discutir-ho, però bé, ho discutirem en un altre moment i ho discutirem quan 
toque. El document sembla que pot no haver-se coordinat amb el Pla General. Per tant, 
veiem positiu aquest document, però tenim molts dubtes de l’efecte real d’aquest pla, de la 
seua importància efectiva, és a dir, que és un pla molt important, però si pensem que ha de 
ser aquest govern el que l’execute i que ho faça a la seua manera amb una gestió ineficient, 
com en moltes altres voltes, en molts altres casos, doncs podem pensar que això..., que 
aquest pla serà paper mullat. I se’ns diu, s’ha dit hui també, que el document no està tancat, 
que encara està obert, que està viu, que està obert a modificacions i a aportacions, i 
nosaltres mirarem de continuar aportant idees, si es vol, però en tot el que diem d’açò és 
que des del govern del PSOE, de moment, doncs veiem una cosa, que és un poc fum, que 
es construeixen castells en l’aire i que sembla que els tenen ocupats als treballadors i als 
grups polítics, i així, doncs podem vendre que som ciutat pilot en l’Agenda Urbana, però 
després, al final, en les polítiques importants que es fan a la ciutat, veiem que s’afavoreix els 
que més tenen, quan l’objectiu creiem que hauria de ser construir una ciutat més justa i 
amable per a les persones treballadores, que són majoritàries a Alcoi.

Sr. Ferrándiz:
Moltes gràcies, Alcalde i bon dia a tots i a tots. Bé, nosaltres, primer que res voldríem agrair 
la tasca que han fet tots els departaments i tots els treballadors i treballadores municipals, 
perquè sabem que al final elaborar un document com aquest és una qüestió que té moltes 
dificultats i que ha representat moltes hores i molts esforços de molta gent. Però, després, 
políticament parlant, aquest primer pla d’acció que arriba hui al saló de plens, la veritat que 
ens deixa un sabor agredolç. Que entenem des de Podem, que és i que representa l’Agenda 
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Urbana? Doncs bé, nosaltres considerem que és una gran oportunitat per als municipis, ja 
que és una ferramenta que ens ha de servir per a poder adaptar les ciutats al context actual i 
aconseguir així aterrar els objectius de desenvolupament sostenible en el territori i en els 
municipis. Com diu la mateixa definició de la mateixa agenda, per a poder gaudir de ciutats 
que siguen més sostenibles econòmicament, socialment i també ambientalment. Una 
oportunitat que considerem que és única per a poder fer avançar la ciutat i per a dibuixar el 
nostre horitzó de futur. Com no potser d’una altra forma, una part molt important d’aquest 
document és el diagnòstic, que al final és el que ens permet conéixer la situació de la qual 
partim. I considerem que hi ha algunes dades que estan molt bé, però n’hi ha d’altres que 
utilitzem per a fer les anàlisis que corresponen a dades molt antigues, dades del 2011, de 
2012, de 2016, fins i tot es contrasten dades de 2001 a 2011, i pensem que utilitzar dades 
tan obsoletes, al final, estadísticament, té poc valor i després és complicat poder tindre una 
ràdiografia certa si no gastem dades actualitzades que podríem o que ens agradaria que hi 
foren. Això si, sí que ens agradaria donar l’enhorabona a tota la ciutadania que hi ha 
participat, perquè la veritat és que la part que més ens ha agradat i que considerem més 
valuosa del diagnòstic, és precisament aquesta, la que té les aportacions de la ciutadania, 
encara que també és cert que, segons comentava el company de Guanyar, hem trobat a 
faltar una miqueta que aquestes aportacions es veieren reflectides en el Pla d’Acció. Bé, 
finalment, el Pla d’Acció que ens arriba, podríem dir que és un tutum revolutum al qual li 
trobem a faltar un cert fil conductor. Em sembla, doncs, que és una combinació de projectes 
i d’actuacions, de plans i estratègies ja existents, però on sí que trobem a faltar novetats que 
considerem que són necessàries en un context com l’actual i que ens permeten afrontar els 
reptes que té la ciutat per davant, per exemple, posar al dia el manteniment i l’estat de la 
ciutat, garantir l’estat dels nostres barrancs i els nostres vessants, atendre la situació social, 
garantir el millor estat del nostre entorn. Després del que hem vist amb els incendis forestals 
d’aquest estiu, adaptar la ciutat al canvi climàtic o garantir una transició energètica que siga 
real, que siga justa i, per descomptat, que arribe a totes les llars. Per tant, pensem que, 
inicialment, en aquest primer document que portem al ple, tal vegada estem perdent una 
oportunitat, sembla o podria semblar que se'ns ha fet tard i que per la urgència de l’entrega 
d’aquest document al Ministeri, entenem que s’ha optat per incloure projectes que ja teníem 
pendents, que està bé, però realment és una cosa que considerem insuficient. Gràcies.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. Benvinguts, companys. Bon dia a tots els companys de la Corporació i 
a la gent que ens segueix per les xarxes socials. Primer que res, què és l’Agenda Urbana?, 
segons diu la pàgina web de..., «La Agenda Urbana Española, es la hoja de ruta que va a 
marcar la estrategia y las acciones a llevar a cabo hasta 2030, para hacer de nuestros 
pueblos y nuestras ciudades ámbitos de convivencia amables, acogedores, saludables y 
concienciados. Un verdadero menú «a la carta”, para todos los actores, públicos y privados, 
que intervienen en las ciudades y que buscan un desarrollo equitativo, justo, sostenible de 
sus distintos campos de actuación, puedan elaborar sus propios Planes de Acción.». Està 
molt bé, és perfecte, però com bé ha dit algú en aquesta..., en les primeres intervencions, en 
una Espanya plurinacional, també no hauria estat de més que a banda de castellà ens 
l’hagueren posat en valencià, igual que el document, en aquest document que presentem 
hui. Malgrat que l’objectiu és bo i necessari, sembla que el menú a la carta que ens 
presenten, no està massa elaborat, o almenys, aquest document, primer document, que és 
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un document com bé ha dit el Sr. Alcalde, un document obert. En el document s’estipulen 10 
objectius, enllaçats amb els ítems del diagnòstic estratègic. Per cada diagnòstic es realitza 
una DAFO, on a banda d'incloure aspectes generalistes, que pensem que s’inclouran en 
totes les agendes urbanes, s’ha treballat amb els departaments i la ciutadania, i on també 
hem col·laborat les diferents forces polítiques. Com ja he dit, a banda dels aspectes 
generalistes que omplin el document, per a nosaltres el que calia destacar eren les anàlisis 
extretes de les DAFO pels participants alcoians, on podíem veure i contrastar la visió de la 
ciutadania, dels departaments, dels projectes que cal mamprendre per part de l’Ajuntament. 
Si fem una selecció de les debilitats i amenaces, només de la DAFO on participen els 
alcoians, tenim que: debilitats i amenaces, planejament urbanístic no adaptat a la legislació 
actual, Alcoi és una ciutat envellida, la falta de manteniment està generant àrees 
degradades importants, barris degradant-se, falta d’espais urbans lliures, envelliment de la 
població, falta d’inversió, tant pública com privada, que ha generat la pèrdua d’activitat 
econòmica, excessiu consum de combustibles fòssils per la dependència del vehicle privat, 
falta de competitivitat, alts índexs d’atur per la minsa oferta laboral al municipi, precarietat 
laboral, parc d’habitatges antic i amb problemes d’accessibilitat, oferta limitada i gens 
assequible a joves; no és que ho diguem nosaltres, és el que ha aparegut en la DAFO. Per 
davant de les debilitats i amenaces que plantegen els veïns, com perceben les oportunitats? 
Oportunitats o bé són dels veïns o potser no: el foment del turisme, com a oportunitat, 
l’entorn privilegiat i la conscienciació mediambiental, els fons europeus, bàsicament les 
ajudes públiques, la voluntat de voler canviar, això és una gran oportunitat, la possibilitat 
d'atraure gent jove, desenvolupar l’Smart City i la transformació digital, simplificar els tràmits 
administratius. El document, la ferramenta més important per a aquesta ciutat, continua 
sense veure la llum: el Pla General Estructural. Encara estem treballant amb una planificació 
de l’any 1989 amb el que això comporta, i el nou PGE sembla que tardarà, segons ens van 
contestar en les últimes preguntes que els vam fer, en aquesta sala. Mentrestant, 
l’accessibilitat és deficient als espais i edificis públics, on es fomenta el transport amb cotxe 
a falta de millores de connectivitat entre els barris i un servei de transport públic eficient, ho 
diu el mateix document. Proposen un projecte per a Al-Azraq i obliden o menyspreen la 
participació ciutadana i a l'Associació del barri del que volien per a aquest espai. El 
document de què parla no és el mateix que es va aprovar al seu dia. Obliden de manera 
reiterada el barri de Santa Rosa, el segon més poblat, amb problemes, amb problemes 
seriosos urbanístics, d’accessibilitat, socials i d’envelliment. Davant una ciutat envellida, 
cada vegada més, en cinc anys ha crescut la mitjana d’edat en dos punts, i això és 
preocupant, i una taxa vegetativa negativa molt negativa, per desgràcia. No hi ha cap 
proposta coherent per a dotar de serveis i d’augmentar les necessitats d’aquest sector de la 
població. Diuen que volem atraure la gent jove, però es destaca la minsa oferta laboral a la 
ciutat i la resposta del govern és invertir en turisme, que en paraules del senyor alcalde 
genera majors desigualtats i menor renda per càpita que les ciutats industrials. Si ja ens 
avisen de la precarietat laboral, perquè no consensuem un projecte econòmic de futur 
compartit per tots, amb el suport de tots? I no «el ordeno y mando» amb el qual ens tenen 
acostumats, com per exemple va passar a Rodes. Alcoi necessita faena, necessitem 
desenvolupament econòmic. Pense que parlar del polígon industrial comarcal, quan fa 11 
anys i encara no hem fet res, o no hem plantejat res, és més agosarat. A l’Agenda Urbana 
apareixen problemàtiques importants, pot ser de caràcter urgent, de les quals el govern no 
ha fet cap proposta, ni tan sols les ha tingudes en compte. Es parla de contaminació de 
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terrenys per la sobreexplotació industrial de la qual no plantegem cap mesura. Dels 
problemes d’erosió, esllavissament i despreniments, que són d’una preocupació alta o molt 
alta en prou indrets del terme i a la mateixa ciutat. Erosió superior a 100 tones mètriques per 
hectàrea a l’any, i no n’hi ha cap proposta, ni cap anàlisi per a intervindre. La vulnerabilitat 
dels aqüífers és alta i molt alta, i tampoc no tenim cap previsió, ni tan sols una proposta per 
a cobrir l'expedient en aquest document, inicial, obert, això sí. En canvi, proposta del govern 
per a aquests punts són els jardins verticals del Centre. «No patiu!, tenim el turisme i la 
voluntat de canviar, això és important». Si comparem les sensacions que té la gent entre les 
amenaces i debilitats d’aquestes ciutats, amb les oportunitats i les propostes que s’expliciten 
en el document, veiem que no estan connectades majoritàriament. Que el document ha 
valgut per a repartir propostes, sí; bones, moltes d’ells, sí, amb diferents objectius i complir 
les exigències de l’Agenda Urbana. Com he dit al principi, l’esperit de l’Agenda Urbana és fer 
del nostre poble una ciutat amable, acollidora, saludable i conscienciada. On el “menú a la 
carta” que ens presenten, amb propostes i actuacions, no passa d’uns entrants no massa 
elaborats, en almenys aquest primer document.

Sr. Ruiz:
Gràcies, Sr. Francés, bon dia a tots. El Pla d’Acció de l’Agenda Urbana que presenta hui el 
Govern mira més al passat que al futur. Lluny d’enfocar-se a 2030, sembla el furgó de cola 
que ve a arreplegar tot el que no ha fet el Partit Socialista en tres legislatures, prolongant en 
molts casos els problemes que arrossega i està patint la nostra ciutat. Només cal repassar 
les actuacions estratègiques. La primera: l’aprovació del pla general, pendent des del 1989. 
Hui dia, el que sabem és que tenim 12 informes desfavorables que encara hem de 
solucionar des de l’Ajuntament. Què dir del pla de la plaça d’Al-Azraq, també pendent des de 
1989 amb eternes promeses als veïns, als quals ni tan sols s’han dignat a contestar les 
al·legacions que rebutgen la seua proposta de construir 217 habitatges en eixa zona. Una 
altra mostra clara què el document que planteja el Govern mira més al passat que al futur és 
trobar-nos amb el Bulevard, del qual van allargant-se els terminis de redacció del projecte 
sense materialitzar res. O trobar-nos amb la construcció del pont de Serelles, que 
recentment vostés han descartat perquè ara, després de més de 10 anys, diuen que tenen 
altres prioritats. La importància d’aquests projectes és innegable. Tanta com la manifesta 
falta de capacitat del Govern per haver-los portat endavant durant els 11 anys que duu al 
davant d'aquest Ajuntament. Permeta’ns llegir aquest pla d’acció, per tant, com una esmena 
a les seues polítiques immobilistes que són un obstacle directe per al progrés de la nostra 
ciutat: no han sigut capaços de solucionar els problemes heretats d’anteriors governs i, 
damunt, han generat nous problemes. Com dic, el pla d’acció de l’Agenda Urbana arreplega 
iniciatives que són fonamentals no perquè la ciutat avance, sinó perquè la ciutat es pose al 
dia, recupere el temps perdut i comence a donar solució als reptes que en 12 anys de 
Govern, no han sigut capaços de resoldre. El que trobem a faltar en aquest pla d’acció són 
propostes de futur, propostes que projecten la ciutat cap a la modernitat, modernitat, això sí, 
entesa més enllà de les denominacions en anglés que tant els agraden i que tan poc 
entenen els alcoians. Senyor Francés, ha perdut l’oportunitat d’aprofitar aquesta Agenda 
Urbana per a concitar a tota la ciutadania al voltant d’un projecte conjunt i unitari, per a 
dissenyar un model de ciutat que il·lusione i que atenga les necessitats dels alcoians, una 
proposta capaç d’innovar i transformar la ciutat amb iniciatives que seduïsquen i que 
impliquen als alcoians. El pla d’acció, a banda de recollir les eternes promeses del Partit 
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Socialista, recull els projectes amb els quals aspiren a rebre fons europeus, uns projectes 
que no han debatut amb ningú i que han decidit de forma unilateral. I el que és més 
preocupant, que no afronten les principals prioritats de la ciutat. Li citaré només alguns 
exemples: Mentre vostés parlen de «gemelo digital», l’alcoià de peu el que vol és tindre 
faena, vol que els seus fills no hagen d'anar-se’n a treballar fora. Per això els alcoians el que 
demanen són propostes concretes de creació de sòl industrial. Mentre vostés parlen d’Smart 
City, els nostres veïns es pregunten si hi ha més vida intel·ligent a part d’Entença, aquesta 
decepció que ens ha costat més de 2 milions d’euros. Mentre vostés parlen de Green Urban 
Center, els alcoians reclamen millores en el manteniment de la ciutat, especialment, ja que 
parlem de verd, en els parcs. Mentre vostés citen «coworking» i xarxes digitals, els alcoians 
paguen les conseqüències de tindre obsolets i sense renovar els grans contractes dels quals 
depenen serveis que són bàsics per al bon funcionament de la ciutat, com l’aigua, com el 
transport públic o com el clavegueram. Mentre vostés parlen de zones de baixes emissions, 
els alcoians només demanen una cosa, una conversió en zona de vianants el Centre que 
siga consensuada i sensata, basada en altres plans que vostés han aprovat, com per 
exemple el Pla de Mobilitat Urbana Sostenible, el Pla d’Acció Comercial o l’Estratègia de 
Reactivació Socioeconòmica del Centre, plans, per cert, amb molts pocs resultats, la qual 
cosa encara provoca major decepció entre els nostres veïns. Vinc a dir-los amb aquests 
exemples molt clars, que és preocupant la desconnexió entre el Govern i els alcoians, 
alcoians que estan farts què se’ls presenten plans que acaben en paper banyat i que no 
passen finalment de ser mera propaganda. Per aquest motiu, hui ens sumarem a aquest 
escepticisme dels alcoians a les propostes i a les promeses unilaterals del Govern del Sr. 
Francés i, per tant, votarem abstenció. Moltes gràcies. 

Sr. Alcalde:
Com deia..., estem davant d’un document important per a la ciutat, un document de futur 
com és l'Agenda Urbana que només defineix el camí a seguir, l’estratègia de ciutat per al 
desenvolupament futur d’Alcoi, per fer d’Alcoi, continuant fent d’Alcoi aquesta ciutat 
sostenible, inclusiva, resilient, com anem fent en els últims anys. No només és un full de 
ruta, és també la porta d’entrada a continuar amb l’èxit que ve demostrant aquest govern a 
l’hora d’accedir als fons per a poder fer realitat tots aquests projectes que inclou l’Agenda 
Urbana i molts altres que hi ha en cartera. Perquè és cert que l’Agenda Urbana no és un 
calaix de sastre, tot el que anem a fer per al desenvolupament futur de la ciutat no està a 
l’Agenda Urbana, en l’Agenda Urbana estan aquells projectes d’acord amb els 10 objectius 
estratègics que inclou i defineixen l’Agenda Urbana i aquells que major impacte, major 
coherència i cabuda poden tindre dins del que és aquest document. Un document que s’ha 
fet des de la participació de tots, que incorpora propostes de tots aquells grups que hi han 
fet arribar propostes, que incorpora propostes de la ciutadania. Però també és cert, i s’ha dit, 
que és un dels valors d’aquest document, no és un document que parteix de 0, no tindria 
sentit, cap sentit fer una Agenda Urbana sense incorporar, com a base, tot el treball de 
planificació estratègica que ha anat fent aquest govern des de 2011. No és un document que 
no tinga en compte tot el treball que es fa i que incorpora plans, estratègies, documents, que 
al mateix temps són fruit de la participació del conjunt de la ciutadania, com pot ser el Pla 
d’Smart City, com pot ser el Pla de Mobilitat, com poden ser tots els plans que estem 
elaborant, com el Pla de Residus, com és el Pla de Joventut, totes les accions de ciutat 
«Amiga dels Majors» que incorpora o del projecte de la «Soledat no desitjada». Són tot 
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projectes que al mateix temps han tingut el seu procés de participació per arribar fins ací i 
incorporar-se dins de l’Agenda Urbana. I jo crec que la millor forma d’entendre què és 
l’Agenda Urbana d’Alcoi, què és el que volem, és contraposar el discurs que ha fet hui el Sr. 
Abad. Vosté ha definit perfectament què és el que no volem a Alcoi, això és l’Agenda 
Urbana, tot el contrari del que vosté representa, tot. Si podem fer el negatiu d’aquesta 
fotografia, vosté és el negatiu i aquesta Agenda Urbana és tot el positiu per a fer una 
societat justa, una ciutat per a totes i per a tots, una ciutat sostenible i que evite els errors 
del passat. Una Agenda Urbana –de la qual deia el Sr. González que no inclou indicadors--, 
que és clar que inclou indicadors; de fet, després, a continuació del plenari de hui, es 
configurarà també no només un sistema d’indicadors i de seguiment, sinó també un 
observatori en el qual estarà representada la ciutadania, els grups polítics, els agents, per a 
fer el seguiment d’aquesta Agenda Urbana. Però, mire, hi ha qüestions tan clares, encara no 
ho tenim, que ho tindrem, perquè estem licitant-ho, tots els sensors per a mesurar la 
contaminació de l’aire al centre i en altres zones d’Alcoi, però en les zones de baixes 
emissions, en la conversió en zona de vianants. Objectivament tots sabem que s’ha reduït el 
nombre de vehicles al centre d’Alcoi, nosaltres si que estem apostant per les energies 
renovables i hui dia tenim una potència instal·lada de 340 kW i estalviem 600.000 kW a 
l’any. Açò és bo o roí per a la transició ecològica? Això és bo o roí per a la transició 
energètica? Vol més indicadors que l’esforç i l’aposta que està fent aquest govern per a 
aquests projectes? En necessita algun més? I, Sr. Ferrándiz, tot el que ha definit vosté sobre 
el que hauria de ser l’Agenda Urbana, està inclòs en quest document, tots eixos objectius 
que compartim i pels quals treballem, estan inclosos dins de l’Agenda Urbana. El Sr. Màrius, 
com sempre, fa les seues trampes, perquè tenim una anàlisi DAFO, que és un sistema 
d’anàlisi de diagnòstic que és DAFO: debilitats, amenaces, fortaleses i oportunitats. Però a 
vostés només els interessen les debilitats i les amenaces, és l’únic que ha esmentat, perquè 
un quan fa una anàlisi DAFO, que és del que es tracta, un es posa quan veu les debilitats i 
les amenaces, es posa en la situació pitjor i quan estudia les oportunitats que tenim i les 
fortaleses, es posa en la situació millor. D’això es tracta en l’anàlisi DAFO. Quan un 
secciona això, perd tot sentit, com té poc sentit el discurs que vosté ha fet, perd tot el sentit. 
Vosté sempre ha agafat la part que l’interessa del diagnòstic, però és que un diagnòstic es 
basa a analitzar-ho tot, no només les dades que a vosté l’interessen. I deia el Sr. Ruiz que 
són projectes del passat. Mire, ahir en la roda de premsa, va estar com sempre molt encertat 
el Sr. Martínez, per a posar un exemple del que és l’Agenda Urbana, i va dir: "mireu, el 
Bulevard no podria fer-se hui dins de l’Agenda Urbana", el model del PP no té cabuda dins 
d’una Agenda Urbana, és tot el contrari, voler fer un vial d'alta capacitat, una autovia dins de 
la ciutat, que travesse, que trenque la ciutat i que pose en perill tots els alumnes, els xiquets 
i xiquetes dels centres educatius, que haurien de travessar aquesta autovia, no es podria fer 
hui en dia. Afortunadament, aquesta Agenda Urbana no l’ha feta el Partit Popular, però sí 
que hi té cabuda la Via Parc, un model de mobilitat sostenible, respectuós, integrador, que 
pense en les persones, això és l’Agenda Urbana. Torne a repetir, com a mantra, com hem 
fet tot l’estiu, fent refregits de totes les notes de premsa de l’any, que no hem descartat 
Serelles. Saben que no és veritat, sabem que es quedarà desert, que ho vam licitar, que 
hem actualitzat els preus i ara està produint-se una rebaixa en el preu de l’acer i licitarem en 
breu el pont de Serelles, conjuntament amb totes les obres que cal fer per a reposar la 
legalitat de les obres il·legals del Partit Popular. I diu que són projectes del passat. D'acord 
amb què ho diu? Deu tindre algun indicador? Jo sí que tinc indicadors. Diu que nosaltres 
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mentre pensem en la renaturalització, els ciutadans estan pensant en una altra cosa, que els 
ciutadans estan en contra del que nosaltres fem i que no ens donen suport. Nosaltres sabem 
ací a Alcoi a qui no donen suport, que és al Partit Popular, i especialment a vosté, que va 
traure el pitjor resultat, perdent més que en les últimes eleccions, i comparat amb les 
eleccions autonòmiques, encara pitjor. Nosaltres sabem a qui no vol el Partit Popular, de 
moment, hui dia, el que han demostrat els ciutadans que volen un govern de progrés i de 
futur com el que jo encapçale. Però, mire, projectes del passat, resulta que aquest projecte 
que vosté no està ara, de la renaturalització, el presentem a la Fundació Biodiversitat, un 
projecte ambiciós, de concurrència competitiva, en el qual totes les ciutats d’Espanya 
competim a veure quina és la que està apostant de veritat per projectes viables, de futur, per 
a les seues ciutats, i resulta que a la Comunitat Valenciana només obté finançament 
l’Ajuntament d’Alcoi, de tota la Comunitat Valenciana, i d’Espanya entre els 10 millors 
projectes de tot Espanya. Però tot el món està equivocat, menys vosté, que té la veritat. 
Presentem el Pla de Sostenibilitat Turística i som de les poques ciutats de la Comunitat 
Valenciana que obté el finançament, 3 milions d’euros per a fer el Pla de Sostenibilitat 
Turística. Però tots els tècnics, tots els experts, tots estan equivocats i vosté té la raó. 
Presentem l’Agenda Urbana i som la segona ciutat de més de 50.000 habitants amb la millor 
puntuació per a elaborar l’Agenda Urbana i per a ser ciutat pilot, però tot el món està 
equivocat menys vosté. Presentem les zones de baixes emissions i ix vosté en un Ple que 
crec que va dir: «No compleixen els requisits i no li donaran la subvenció per a les zones de 
baixes emissions». I va, i va i ens la donen, però vosté té la veritat i tots els altres estem 
equivocats. I són projectes del passat, per això quan competim, quan presentem el projecte 
d’Smart City a la Conselleria per a un projecte de territoris innovadors, som la segona ciutat 
de tota la Comunitat Valenciana millor valorada, perquè nosaltres no sabem el que fem ni 
sabem on anem, vosté sí que ho sap. Afortunadament, tenim un govern que està..., les 
polítiques alineades perfectament amb el que ha de ser el futur de les nostres ciutats, i vosté 
està fent el paper que li pertoca, el de conservador, vosté és coherent, és una persona molt 
conservadora, en un partit molt conservador, que mira amb por el futur. A vosté no li 
agraden els projectes d’Alcoi, els projectes d’aquest govern, perquè el Partit Popular sempre 
ha tingut por del futur, però s’atreveix a dir que la ciutadania està en contra de les zones de 
baixes emissions i del projecte de conversió en zona de vianants. Hi ha un clamor al carrer, 
eh!, hi ha un clamor al carrer, cada vegada és més i més la gent que està entenent que 
necessitem actuar, individualment i col·lectivament, per a corregir els efectes del canvi 
climàtic, tots menys els representants de VOX. Però totes les persones de bé d’aquesta 
ciutat, entenen que ho fem un esforç, canviem costums, comportaments, a l'hora d’entendre 
la ciutat, o no tindrem una ciutat de futur i aquesta Agenda Urbana busca això, el futur per a 
totes i per a tots, un futur que pense en la ciutadania, que faça una ciutat d’oportunitats. Ací 
tots han parlat de l’ocupació, però ningú no utilitza un indicador que és que tenim les millors 
dades d’ocupació dels últims 15 anys, i no hi està ningú satisfet, perquè mentre hi haja un 
alcoià, una alcoiana que busca treball, haurem de fer tots els esforços per aconseguir-ho, 
però les dades d’atur de la ciutat d’Alcoi s’han reduït en els últims 15 anys a xifres que, 
comparades amb altres ciutats, no hi ha parangó. Gràcies a la nostra indústria, al nostre 
comerç, als nostres serveis, al turisme, a totes les activitats i a tots els que s’alcen dia a dia 
per a tirar endavant aquesta ciutat. I aquesta agenda està pensada per a tot eixos, per als 
treballadors, per als autònoms, per als empresaris, per a les persones majors, per als 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Ajuntament d’Alcoi

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante 
el CSV: 14157566532450146272 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

nostres xiquets i xiquetes, per a tota la ciutadania, perquè visquen cada dia en una ciutat 
plena d’oportunitats i amb qualitat.

Sr. Marcos Martínez:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a tots. Bé, jo volia centrar-me més a fer un poc una reflexió. 
Estem parlant d’un document, aquesta Agenda Urbana 2030, que per a mi, per exemple, no 
suscita, no enganxa la gent, no il·lusiona o no convenç la gran majoria. En la participació, 
per exemple, s’ha pogut vore, en les associacions veïnals, en la població en general, fins i 
tot dins d’aquestes parets, en els partits polítics. La reflexió seria que quan un projecte 
d’aquesta importància no té un suport majoritari, és perquè alguna cosa no està fent-se bé 
del tot. Jo no dic que siga una cosa que està mal feta, per descomptat, però alguna cosa 
calia revisar perquè siga una cosa que ens unisca a tots i que tots tirem endavant en un 
tema com aquest. Dit açò, evidentment són molt importants les subvencions, sobretot per a 
una ciutat com Alcoi, però no sempre coincideixen amb les necessitats reals d’aquesta 
població; o siga, hem de tindre en compte tot el que puga vindre de fora i tot el que puguen 
aportar per a millorar la nostra ciutat, però també tindre en compte, sobretot, les prioritats i 
les necessitats reals que té la nostra població, a banda de millorar altres aspectes com a tots 
els interessa. Per altra banda hem de tindre en compte que no només és construir o fer, o 
crear, sinó que després cal mantindre-ho, i per exemple, hui dia, tots sabem que tenim un 
problema molt seriós de manteniment, açò també s’ha de tindre en compte el dia de demà 
perquè no se'ns gire en contra. Plasmar en un paper com una Agenda Urbana, com un 
document, no és garantia tampoc que al final vaja a complir-se o no. Aleshores la idea, en 
un principi, és aquesta, jo no seré qui pose bastons a les rodes, evidentment, perquè Alcoi 
necessita subvencions, Alcoi necessita que s’invertisca des de tots els llocs i Alcoi necessita 
millorar en molts aspectes. Però sí, igual que el Sr. Alcalde ens demana responsabilitats a 
l’hora de votar hui aquest document, jo també demanaria un poc de responsabilitat al govern 
a l’hora de, en ser un document obert, adaptar-lo a les necessitats reals i al que demane la 
ciutadania i al que realment fa falta a Alcoi, d’alguna manera, i que siga conscient, que 
il·lusione a la gent, que realment el que vaja a fer-se es complirà, que realment estem tots a 
una en una feina que serà millorar la nostra ciutat per a tots, i que realment il·lusione a totes 
les forces polítiques, a totes les associacions de veïns, a tots els estaments socials i a tota la 
ciutadania. Gràcies.

Sr. Abad:
Si, gracias, Sr. Alcalde. Bien, quiero decir que en Alcoy yo creo que todos los ciudadanos 
son personas de bien, que pensemos diferente no quiere decir que seamos más malos o 
más buenos, para nosotros su Agenda Urbana es la parte negativa, pero todo son 
contradicciones que podemos debatir y decir las cosas bien claras. Otro punto que quería 
destacar y ahí finalizo, es que si el futuro de Alcoy se basa en la Agenda Urbana que está 
orquestada por los entes globalistas, que Dios no pille confesados. Gracias. 

Sr. González:
Gràcies, Sr. Alcalde. Bé, en general, molts grups hui hem parlat que el pla és positiu, què els 
treballadors de l’Ajuntament han treballat molt, que les propostes en general, doncs això, 
són positives, però també han dit molts que es dubta de com s’han triat les propostes i de 
l’eficiència a l’hora d’executar-lo. Jo crec que hem sentit molt aquesta sensació, tampoc no 
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crec que siga una qüestió partidista. I bé, ens alegrem que vaja a fer-se un observatori per a 
fer-ne el seguiment, com s’ha dit. Jo crec que és necessari, és clar, però de moment, el que 
he dit, cap retroalimentació amb la ciutadania hui dia, i el pla l’estem aprovant hui. Respecte 
de la reducció de vehicles de combustió, ja que ja ho hem dit, hi estem d’acord, i al Centre i 
a tota la ciutat. I estic d’acord que la major part de la ciutadania hi està d’acord també. El 
que dic també és que no sabem quants cotxes passaven abans pels carres fora de l’àmbit 
de la restricció i quines emissions hi havia i no podrem comparar-ho amb la situació actual 
perquè les dades d’abans no les tindrem, i ja està, simplement això. Un altre exemple de 
com creiem que aquest document és una ferramenta poc efectiva és que als quadres 
d’indicadors, que n'hi ha molts, ja sabem que hi ha molts indicadors, podem veure que hi ha 
indicadors per a mesurar la feina feta, que hi ha objectius marcats, però la majoria 
d’indicadors no tenen valors esperats per al seu compliment, i no sé si està per a completar, 
però si no es completa, poc podrà avaluar-se si s’ha fet bé o no després. Podem pensar que 
està deixat en blanc per a no xafar-se els dits després, però creiem necessari marcar-se, 
quins valors esperats dels objectius per anar complint-los i saber, poder avaluar la feina feta. 
I després, bé, en aquesta falta de retorn de la participació o quan es venen projectes o 
estratègies durant anys, com s’ha parlat, l’Alcoidemà, l’Smart City, ara l’Agenda Urbana, 
però després la ciutadania no veu els efectes a la ciutat. I no crec que siga una qüestió 
d’il·lusió o no, crec que és una qüestió de veure i saber que és el que es fa i desfà i veure els 
efectes que tenen i com l'afecta a la seua vida; doncs, amb això, el que fa aquest govern, al 
final, per molt que vulga fer-se al contrari del que deia la intervenció de VOX, el que fa és 
crear desafecció i al final posar-li les coses més fàcils a les idees d’extrema dreta, que 
cresquen aquestes idees. I, al final, una gestió ineficient el que fa és, realment, buscar vots 
per a l’extrema dreta. Al final creiem que el camí plantejat és positiu, com déiem, que hi ha 
accions positives en el document, però no confiem massa en l’execució d’aquestes ni com 
es farà i també en la incoherència d’algunes amb les polítiques que després estan 
executant-se de forma real a la ciutat. No votarem en contra d’aquest document, Ens 
abstindrem, perquè entenem que és necessari avançar en aquest camí, amb aquests 
objectius de desenvolupament sostenible. Si això no és un oxímoron, ho entenem així, però 
bé. Per tot el que hem plantejat no podem donar suport a aquest document d’aquesta forma 
i ens abstindrem. Gràcies.

Sr. Ferrándiz:
Gràcies de nou, Alcalde. Mire, nosaltres no hem dit, en cap moment, que les propostes que 
recull el pla d’acció no siguen interessants i no siguen positives per a la ciutat. De fet em 
semblen bones propostes. Una altra cosa és que les puguem considerar suficients o no. 
Com hem dit abans, pensem que l’Agenda Urbana és una oportunitat molt gran per als 
municipis i encara que com hem reiterat, i en diverses ocasions, considerem que el 
document que arriba al Ple és insuficient. Per tant, no ens permetrà votar a favor. Com ja 
s’ha dit en moltes ocasions, que és un document obert, que és un document viu, que ha de i 
pot millorar, tampoc no serem cap entrebanc, perquè en un moment tan decisiu i tan 
important com l’actual, no puga tirar endavant aquesta Agenda Urbana, però sí que 
considerem que hem de ser exigents; per tant, això sí, ens abstindrem, però ho farem 
esperant que amb la tasca de tots i de totes, puguem aconseguir que l’Agenda Urbana puga 
servir, de veritat, perquè la ciutat avance, com ens mereixem els alcoians i les alcoianes i 
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per poder aconseguir una ciutat que, de veritat, siga per a la seua gent i una ciutat que siga 
més sostenible des de totes les perspectives. Gràcies.

Sra. Rosa García:
Gracias Sr. Alcalde. Buenos días a todos. Bueno, puesto que esto es un documento, como 
ya sabemos, que está vivo y es modificable, no voy a hacer un análisis del mismo sino que 
lo voy a valorar como un objetivo general, y mi voto va a ser a favor del documento, y es 
más un posicionamiento político que un apoyo al gobierno, porque, bueno con la abstención  
manifestada por el Partido Popular, ahora también por el partido Guanyar, pues ustedes ya 
tienen suficiente. Yo baso este voto en la creencia de que la Agenda no  solamente es 
positiva, sino que además es necesaria para el futuro. Ciudadanos, mi partido ha subrayado 
en repetidas ocasiones el compromiso de nuestro partido con el plan de acción global que 
fue aprobado por 193 estados en 2015 y que tiene como objetivo erradicar la pobreza, 
proteger el planeta y asegurar la prosperidad para todas las personas. Además, siempre 
hemos señalado la importancia de contar con estructuras dotadas de presupuestos y 
recursos que velen por la implementación de la Agenda 2030 y en la necesidad de que 
estas no solo estén presentes a nivel central, sino también en comunidades y 
ayuntamientos, que es justamente lo que nos ocupa hoy. En ese sentido, el Ayuntamiento, 
como ha recordado el Sr. Alcalde en su intervención, cuenta ya con subvenciones para 
llevar a cabo proyectos que contribuirán a alcanzar los objetivos. Por tanto, lo único que me 
queda en este corta intervención, es felicitar a los expertos y a los técnicos, también a los 
ciudadanos, como no, que han venido desarrollando esta Agenda, y lo –en mi opinión– más 
importante, instar, eso sí, al gobierno local a que vele continuamente para que esta 
estrategia cuente con presupuesto para que no se quede en un brindis al sol. Gracias.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. Jo no sé si és que no parle bé o no, no m’expresse bé o vostés no 
volen escoltar-me, perquè en la meua primera intervenció, a banda de les debilitats i les 
amenaces, li he llegit les oportunitats que marcava la DAFO, li les torne a repetir: les 
oportunitats eren el foment del turisme, l’entorn privilegiat i la conscienciació mediambiental, 
encara que..., els fons europeus, bàsicament, ho fiem tot als fons europeus, la voluntat de 
voler canviar, que això és una gran oportunitat, la possibilitat d’atraure gent jove, 
desenvolupar l’Smart City, simplificar els tràmits administratius. No li he llegit les fortaleses 
perquè, a banda de conegudes, algunes eren valor patrimoni natural, conscienciació social, 
conversió en zona de vianants i ciutat compacta, això és una fortalesa; esperit emprenedor, 
és una gran fortalesa, d’acord! Però, a banda que sembla que no ens vol escoltar o no 
comuniquem bé, haurem de veureu per què no comuniquem bé. Li torne a dir el mateix: és 
cert, no partim de 0, no partim de 0, partim d’una. De fet hem plantejat, en la meua primera 
intervenció li he dit que hi havia projectes bons, hi havia projectes bons als quals totalment 
els donarem suport i sempre els donarem suport perquè són bons per a la ciutat. Però hi ha 
una manera i una possibilitat de consensuar. En la meua primera explicació li he plantejat 
reptes grans, importants, que no estan arreplegats en cap document, en cap proposta, he 
parlat de l’esllavissament, li n’he comentat uns quants, no tornaré a fer la primera 
intervenció. El que sí que li proposem..., sí que haguera sigut bo si realment hagueren volgut 
consensuar aquest document, que ens haguérem assegut, a banda de demanar-nos 
propostes que Compromís, com la resta de partits, us vam proposar i us vam fer arribar a 
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vostés. Podíem haver-nos assegut a parlar, no donar-nos el document uns dies abans 
d’aprovar-lo, i haver-nos assegut una miqueta i haguera hagut un intercanvi d’opinions, un 
intercanvi..., aquesta voluntat, això que vosté estava parlant de voler treballar, consensuar i 
ser un document obert. Nosaltres sempre, per sort o per desgràcia, fem propostes, algunes 
es queden en sac buit i altres es queden baix al riu, i altres ni s’escolten. Ho tornem a 
demanar, nosaltres estem per a consensuar, és un document important per a aquesta ciutat. 
En aquest primer document, ho torne a recalcar, aquest primer document, aquest esborrany, 
aquesta part primera, aquest document obert, no arreplega parts importants, 
importantíssimes per al futur de la ciutat. No podem votar-ne a favor, li ho he plantejat, però 
tampoc no votarem en contra, és una qüestió necessària per a aquesta ciutat tirar endavant 
documents d’aquest tipus, però sí que li demanem consensuar, d’acord? Vull matisar una 
qüestió que vosté ha dit: vosté parlava que l’energia que fem, som, generem, és cert, però 
en la informació que ens va donar el regidor en l'última comissió, deia que el 4,7% de 
l’energia renovable és la que està produint l’Ajuntament. En aquest mateix document, en 
l’anàlisi de DAFO es parla que el que genera la ciutat d’Alcoi és el 5,5. Pensem que hem de 
donar més exemples, hem d’augmentar aquesta capacitat de generació d’energia renovable, 
que la ciutadania, que el volum global de la ciutadania estiga per damunt de nosaltres. 
Creiem que hem de fer un esforç superior al que està fent-se actualment.

Sr. Ruiz:
Gràcies, Sr. Francés. La seua intervenció confirma i ratifica el que li he manifestat, és a dir, 
que el Pla d’Acció de l’Agenda Urbana està basat en projectes que estan pendents del 
passat i planteja projectes amb els quals obté fons europeus que no connecten amb la 
necessitat dels alcoians. Vostés es troben molt còmodes mirant al passat, el problema és 
que mentre miren al passat, condemnen la ciutat a no tindre futur. És tan gran el deute de 
projectes pendents que té aquest govern que fins i tot s’ha deixat fora algunes iniciatives que 
entenen que són claus i que de fet ens vam plantejar, com és l’exemple de l’ecobarri del 
Partidor, anunciat en plena campanya electoral i del qual no hem tornat a saber res, un 
projecte d’una transcendència que entenem màxima, perquè hauria de marcar el futur de les 
intervencions a executar al Centre, actuació en illes senceres i no com planteja, 
precisament, aquest pla d’acció amb edificis concrets. Reproduïm les condicions de falta de 
llum i de ventilació que pateixen els carrers del segle XIX i principis del XX, uns carrers, els 
del Centre, per cert, que aquest pla vol; és cita textual: «reurbanizar y repavimentar 
siguiendo criterios de resiliencia climática». Senyors del govern, amb tot el respecte, 
nosaltres ens conformaríem que reurbanitzaren i pavimentaren complint la llei de patrimoni 
valencià, i disposant dels permisos i les autoritzacions obligatòries i necessàries de la 
Conselleria de Cultura. I pel que fa als projectes amb els quals obté fons europeus, insistim, 
com ha quedat de manifest en aquest plenari, que no connecten amb els interessos dels 
ciutadans, no hem dit que no els vulguen, com vosté posa en la meua boca, la qual cosa jo 
no he dit, no connecten, els alcoians tenen altres prioritats, no estem parlant de si són 
projectes bons o no, sinó de si són oportuns i necessaris en el context actual d’aquesta 
ciutat, que necessita el revulsiu que, per desgràcia, vosté ha renunciat a liderar amb aquesta 
Agenda Urbana. En aquest cas, no només han sigut capaços d’implicar els alcoians en el 
disseny del Pla d’Acció, és que ni tan sols han volgut fer partícips els grups de l’oposició. 
Nosaltres no compartim, i ho ha dit algun company, aquesta forma de treballar que 
consisteix en "passa’m les teues propostes que ja veurem que és el que faig amb elles". 
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Això entenem que no és diàleg, entenem que no és establir i obrir un debat seriós i rigorós 
sobre la ciutat, que mereix aquesta reflexió i aquesta cooperació. Per tant, entenem que els 
veïns estan ja cansats d’escoltar la posada en marxa de plans grandiloqüents. Vosté ho ha 
dit, açò és hereu d’un pla darrere l’altre, un altre pla, un altre pla, ja tenim massa exemples 
de plans que no estan complint els objectius i plans que estan provocant-nos una situació 
complexa de la qual necessitem reaccionar i de la qual els nostres veïns estan pagant les 
conseqüències. Moltes gràcies.

Sr. Alcalde:
Intentaré contestar als diferents grups. Sr. Abad, igual he sigut dur en l’afirmació quan he dit 
això de les persones de bé, però mire, jo hui en dia, amb la crisi que estem patint, amb els 
reptes de futur que tenim, algú que negue el canvi climàtic, hipoteque la viabilitat de les 
nostres ciutats i del conjunt del planeta, per a mi no és una persona de bé, per a mi una 
persona que associa immigració amb delinqüència, no és una persona de bé, per a mi una 
persona que es nega a aplicar les polítiques contra la violència de gènere i deixa 
desprotegides les dones davant d’aquesta amenaça, no és una persona de bé, (....). Sr. 
González, és cert que..., ho he dit al principi, els temps ens han limitat molt a l'hora 
d’elaborar aquesta agenda urbana, els indicadors no són els definitius, vam acabar el 
document fa pocs dies i, per tant, ara, igual que fer un observatori, com li he comentat, cal 
revisar i establir els millors indicadors perquè l’observatori tinga ferramentes útils. És cert 
que moltes vegades parlem d’indicadors i ens costa molt tindre les dades que ens agradaria 
tindre per a poder establir aquestes comparatives i poder conéixer amb detall l’evolució dels 
diferents aspectes que volem avaluar. Però l’Agenda Urbana no es tanca hui, com he dit, ni 
en el Pla d’Acció, ni en els indicadors, ni en els diferents components que ha de tindre. 
M’haguera agradat tenir el vot favorable de Podem, lamente que siga només una abstenció. 
De tota manera, com dic, és un document obert, en el moment que reba les seues 
aportacions, si tenen a bé fer-nos-en alguna, doncs podem asseure's i podem millorar 
aquest document. Vull agrair la responsabilitat de la portaveu de Ciudadanos votant a favor, 
conscient de la importància que té aquest document, de l’oportunitat que representa com a 
ciutat, no només tindre una agència urbana sinó ser ciutat pilot, ser, per tant, estar ja en 
l’agenda del Ministeri que després gestionarà el nou escenari financer davant dels fons 
europeus; i, per tant, que estem en la millor posició per a poder accedir, com estem fent, a 
més fons per a fer realitat els projectes que tenim. El Sr. Ivorra, que és cert que moltes 
vegades potser no comuniquem tan bé com hauríem de fer o que ens agradaria..., això 
sempre és culpa tant de l’emissor com del receptor, quan hi ha problemes de comunicació. 
Però sí que és cert que l’aposta per les energies renovables ha de ser molt més, molt més 
forta. Sap vosté que hem presentat projectes per a ampliar les instal·lacions de les plantes 
fotovoltaiques com al pàrquing del Cementeri, que està pendent de resolució, i espere que 
serà favorable al Poliesportiu. També estem treballant a la zona verda de Cotes Baixes per a 
fer-ho, i també vosté, que també, com també el meu partit, que tenim responsabilitat de 
govern, jo crec que un repte que tenim també és modificar la normativa de les comunitats 
energètiques locals per a facilitar, realment, que aquesta iniciativa que jo crec que és una 
iniciativa que té molt de recorregut i molt de futur, doncs que realment es puga desplegar i 
puga arribar no només a les empreses, sinó al conjunt de la ciutadania, perquè serà un gran 
instrument per a lluitar contra la pobresa energètica, que serà el repte que tenim ja i en el 
qual hem de treballar totes i tots. I, clar, a mi el que m'estranya moltes vegades del Sr. Ruiz 
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és que s’arroga el pensament i el sentiment de la ciutadania. Diu: «no, no, es que los 
ciudadanos no quieren eso y quieren lo que yo digo». No sé segons què, a quin poder ocult 
vosté s’arroga, que representa o que té la veu del conjunt de la ciutadania. Li pregaria un 
poc més de modèstia a l'hora de fer aquestes afirmacions. Però, mire, hi ha una realitat, la 
ciutadania vol i necessita que apostem per a la rehabilitació i la millora dels habitatges, que 
és on es desenvolupen els projectes de vida de tots els ciutadans, sí, i en els anys vinents 
s’han invertit més de 5 milions en rehabilitació tant pública com privada. En els anys vinents, 
arribaran prop de 20 milions d’euros per a la rehabilitació. Aquesta mateixa setmana el 
vicepresident anunciava ja la immediata licitació de la construcció de 13 habitatges d’un 
edifici nou, que, a més, és pilot, perquè, casualment, quan la Conselleria pensa a fer 3 
projectes pilot a la Comunitat Valenciana, pensa en Castelló, pensa en Valencià i pensa en 
Alcoi. Nosaltres licitarem també el projecte, el tindrem al final d’aquest mes, del Coliving en 
la placeta de Les Eres i ho licitarem també abans de final d’any. L’altre dia que parava en 
Conselleria ens deien que Alcoi serà una de les ciutats que en rehabilitacions en l'àmbit 
d'habitatges tindrà grans recursos gràcies a la tasca que està fent, entre altres, la Xarxa 
Xaloc, que està treballant molt bé en l’assessorament i acompanyament de tota la 
ciutadania. Nosaltres disposem també i estem esperançats en una actuació important com 
és el barri de la Font Dolça i el Sagrado Corazón, i que després aniran altres persones i 
altres barris per a continuar apostant per aquesta regeneració urbana i aquesta rehabilitació, 
i són projectes concrets que la ciutadania necessita i que anem a fer possible gràcies al 
treball que hem fet, al treball que inclou aquesta Agenda Urbana i, sobretot, a pesar que els 
pese a alguns, som un govern que dona confiança, no només a la ciutadania sinó també a 
les diferents administracions a l'hora de comptar amb nosaltres per a projectes pilot, 
projectes nous, projectes que aposten pel futur i això és una realitat i es demostra dia a dia. 
Jo crec que aquesta és una també de les fortaleses, Sr. Ivorra, de les grans fortaleses que 
té aquesta ciutat, un govern compromés, un govern plenament conscient de les necessitats i 
reptes que tenim de futur i amb capacitat per a transformar aquestes oportunitats en 
realitats. Moltes gràcies.

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 10:43 horas, de 
lo cual, como Secretaria, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. Presidente, en 
prueba de conformidad.
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